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خبر فوتبال

درخشش کشتی گیر ایرانی
 در تیم ملی صربستان

ملی پــوش ســابق کشــتی فرنگی ایــران در  �
نخســتین رویداد با دوبنده صربستان، قاطعانه به 

مدال طلای تورنمنت بلغارستان رسید. 
علی ارسلان، ملی پوش ســابق کشتی فرنگی 
ایــران، در نخســتین حضــور خــود در تیم ملی 
صربســتان، با شکســت قاطع تمامی رقبای خود 
به مدال طلای تورنمنت بلغارستان رسید و مدال 
طلای سال گذشته را این بار برای صربستان تکرار 
کــرد. ارســلان در دور نخســت وزن ۷۲ کیلوگرم 
این رقابت هــا، با نتیجه قاطع ۱۱ بــر صفر مقابل 
راهــول از هنــد بــه برتری رســید. او ســپس در 
مرحله یک هشتم نهایی مقابل میت نمس دارنده 
مدال هــای برنز جهان ۲۰۱۹ و طلای اروپا ۲۰۲۱ از 
صربســتان با نتیجه قاطع ۶ بر صفر پیروز شد و به 

یک چهارم نهایی رسید.
 ارسلان در این مرحله مقابل علیرضا عبدولی 
از ایــران با نتیجه ۹ بر صفر به برتری رســید و در 
نیمه نهایی نیز برابر اوتار ابولادزه از گرجســتان با 
نتیجــه ۸ بر ۳ پیروز شــد و مقتدرانه راهی فینال 
شد. ابولادزه پیش از شکســت مقابل ارسلان، در 
مرحله یک هشــتم نهایی برابر راماز زویدزه دارنده 
مــدال برنز جهــان ۲۰۲۱ و پنجــم المپیک توکیو 
از گرجســتان با نتیجه ۴ بر یــک صاحب پیروزی 

شده بود.
ارســلان در دیــدار نهایــی نیز مقابــل رابرت 
فریــچ دارنده مــدال نقــره زیر ۲۳ ســال جهان 
۲۰۱۷ از مجارســتان بــا نتیجه قاطــع ۸ بر صفر 
بــه برتــری رســید و صاحب مــدال طلا شــد تا 
در نخســتین رویــداد معتبــر پس از پیوســتن به 
تیم صربســتان، بــرای این کشــور صاحب عنوان 

قهرمانی شود.
 ارســلان ســال گذشــته نیز برای ایران در این 
تورنمنــت در وزن ۷۲ کیلوگــرم صاحــب مدال 
طلا شــد و پس از آن نیز در تورنمنت صربســتان 
به مدال طلا رســید، اما فرصتی بــرای حضور در 
تیــم ملی پیدا نکــرد و در نهایــت در اعتراض به 
تصمیمــات کادر فنــی تیم ملی دو مــاه پیش به 
تابعیت صربستان درآمد. ارسلان قرار است اوایل 
فرودین ســال آینده در رقابت های قهرمانی اروپا 

برای صربستان به میدان برود.

سعید عزت اللهی ادامه فصل را 
از دست داد

بازیکــن ایرانــی تیــم الغرافه قطر بــه دلیل  �
مصدومیــت از ناحیه رباط صلیبی، ادامه فصل را 
از دســت داد و حداقل شش ماه به دور از میادین 

خواهد بود.
 بــه گــزارش ایرنا، تیــم فوتبــال الغرافه قطر 
در چارچــوب مســابقات «امیــرکاپ» به مصاف 
الخریطیــات رفت و با نتیجه پــرگل ۴ بر صفر به 
برتری رســید. ســعید عزت اللهی در این مسابقه 
۹۰ دقیقه برای تیمــش به میدان رفت. با این حال 
باشگاه الغرافه در پیامی رسمی اعلام کرده ستاره 
ایرانی  به دلیل آسیب دیدگی در بازی با الخریطیات 
از ناحیــه رباط پا دچار مصدومیت شــدید از نوع 

درجه یک شده است. 
عزت اللهــی که در تیم ملی جایگاه ثابتی دارد 
بــا مصدومیتی کــه برایش به وجــود آمد به طور 
قطع دو دیدار باقی مانده در انتخابی جام جهانی 
مقابــل کره جنوبــی و لبنان را از دســت می دهد 
و حداقــل شــش ماه بــه دور از میادیــن خواهد 
بود. اگر مداوای او به خوبی انجام شــود، ســعید 
بایــد در فصل آتی و در اواخر تابســتان به میادین 
بازگردد. تیم ملی فوتبال ایــران در پاییز (آذر ماه) 
ســال ۱۴۰۱ می بایســت در جــام جهانــی ۲۰۲۲ 

حاضر شود.

پایان کار مهرداد سراجی در سایپا
مدیرعامل باشگاه سایپا از جمع نارنجی پوشان  �

جدا شــد. به گزارش ایلنا، مهرداد ســراجی پس 
از حدود یک ســال فعالیت در پســت مدیرعاملی 
باشگاه ســایپا، کناره گیری خودش از این سمت را 

اعلام کرد و از این باشگاه جدا شد. 
ســراجی کــه یکــی از اعضای هیئت رئیســه 
فدراســیون فوتبال نیز محســوب می شــود و در 
عزل عزیزی خادم نیز نقش پررنگی ایفا کرده بود، 
در شــرایطی از این باشــگاه کنار رفت که در دوره 
مدیریت خود در جمع نارنجی پوشان نتوانسته بود 

شرایط خوبی را دنبال کند. 
سقوط تیم فوتبال این باشــگاه از لیگ برتر به 
دســته اول، ســقوط تیم والیبال به دسته پایین تر 
و همچنیــن منحل شــدن تیم بانوان این باشــگاه 
ازجمله انتقاداتی اســت که به دوران مدیریتی او 
در این باشگاه می شــود. با این  حال گمانه زنی های 
زیادی درباره آینده مدیریتی او در فوتبال به گوش 
می رســد و گفته می شود با تغییرات صورت گرفته 
باید در انتظار در اختیار گرفتن یکی از پســت های 
اجرائی فوتبال ایران از ســوی او بود و باید دید این 

موضوع محقق خواهد شد.
 از سوی دیگر گفته می شود استعفای سراجی 
از مدیرعاملی ســایپا به واســطه اعتمادی بود که 
او نسبت به در اختیار گرفتن سرپرستی فدراسیون 
فوتبــال بعد از عزل عزیزی خــادم متصور بود؛ اما 
در نهایت این چنین نشــد و میرشاد ماجدی به این 

پست رسید.

روز خاص برای آقای پاس گل؛ 
خلعتبری چهارم شد

محمدرضــا خلعتبــری در رتبه چهارم بیشــترین  �
تعداد بازی در تاریــخ لیگ برتر قرار گرفت. به گزارش 
فوتبال ۳۶۰، محمدرضا خلعتبری یکی از قدیمی ترین 
بازیکنان تاریخ لیگ برتر محسوب می شود. این بازیکن 
فوتبال خود را از لیگ ســوم و در تیم شموشک نوشهر 
آغاز کــرد و به جز یک فصل که در کشــورهای عربی 
توپ زد، حضور مســتمری در لیگ برتر داشــته است. 
این بازیکن که بهترین پاسور تاریخ لیگ برتر است و در 
نیم فصل به فولاد خوزســتان پیوسته در بازی با مس 
رفسنجان از نظر تعداد بازی در تاریخ لیگ برتر در رتبه 

چهارم قرار گرفت.
عبور خلعتبری از بادامکی، حالا نوبت صادقی است

خلعتبری در ایــن هفته، ۴۲۱ بــازی خود در لیگ 
برتــر را انجام داد و با عبور از حســین بادامکی که در 
ابومســلم با این بازیکن هم بازی بــود، در رده چهارم 
بیشــترین تعداد بازی در لیگ برتر ایســتاد. نفر بعدی 
که بالاتر از خلعتبری جای دارد، کاپیتان ســابق سایپا، 
ابراهیم صادقی اســت کــه ۴۳۷ بــازی در لیگ برتر 
انجام داده اســت. این بازیکن رکورددار بیشترین بازی 
با پیراهن یک تیم در تاریخ لیگ برتر اســت. خلعتبری 
اگر بخواهد جای این بازیکن را در رده سوم بگیرد، باید 
حداقل یک فصل دیگر به فوتبال خود ادامه دهد. این 
بازیکن کار سخت تری برای کسب رتبه ای بهتر از سوم 
دارد. مهدی رحمتی ۴۶۶ بــازی انجام داده و در رتبه 
دوم اســت. رکورددار بیشترین بازی در تاریخ لیگ برتر، 
کســی نیست به جز جلال حسینی که در ۴۸۲ بازی به 
میدان رفته و هنــوز می تواند به آمار تعداد بازی خود 
اضافــه کند و به نظر رکورد این بازیکن تا مدت ها قابل 

دسترس نباشد.
یک دنیا  رکورد برای خلعتبری با گل زنی برای فولاد

محمدرضا خلعتبری با ۳۸ ســال و پنج ماه ســن 
یکی از مســن ترین بازیکنان تاریخ لیگ برتر است. این 
بازیکــن که تا نیم فصل اول در ســپاهان بازی می کرد، 
عنوان مســن ترین بازیکن و گل زن این تیم را در اختیار 
دارد. خلعتبری با حضور در فولاد در اولین بازی خود 
با عبور از لوسیانو پریرا، مسن ترین بازیکن فولاد در تاریخ 
لیگ برتر شــد. این بازیکن در بازی دوم خود موفق به 
گل زنی شــد تا رکورد مســن ترین گل زن فولاد را هم از 
پریرا گرفتــه و متعلق به خود کنــد. خلعتبری با این 
گل هفتمین گل زن مســن تاریخ لیگ برتر لقب گرفت. 
خلعتبری با این گل تعداد گل هایش با پاس گل هایش 
در لیــگ برتر برابر شــد و با ۷۷ گل بــه تنهایی در رده 
هشــتم بهترین گل زنان تاریخ لیگ برتر قرار گرفت. این 
گل نخستین گل این فصل خلعتبری بود و این بازیکن 
توانســت رکورد خــود را بهبود بخشــد. خلعتبری با 
گل زنی در ۱۷ دوره، رکورددار گل زنی در بیشترین تعداد 
فصل در تاریخ لیگ برتر است. این نخستین گلی بود که 
خلعتبری مقابل مس رفسنجان به ثمر رساند و تعداد 
تیم هایی که خلعتبری برابر آن موفق به گل زنی شده 
به ۳۱ رســید و فقط مهدی رجب زاده با گل زدن به ۳۲ 

تیم مختلف آمار بهتری نسبت به خلعتبری دارد.

خط و نشان مهاجم پرسپولیس
 برای مهدی عبدی

حامد پاکدل این روز ها تبدیل به گزینه جذابی برای  �
خط حمله پرسپولیس شده اســت. به گزارش فرارو، 
خط حمله پرسپولیس در این فصل از رقابت های لیگ 
برتر اتفاقات عجیب و غریبی به خود دیده است. بعد از 
آنکه یحیی گل محمدی در خرید مهاجم خارجی ناکام 
ماند، همه نگاه ها متوجه عیسی آل کثیر و مهدی عبدی 
در خط حمله شــد. مصدومیت عیسی آل کثیر خیلی 
زودتر از حد تصور، دست یحیی گل محمدی را بست تا 
مهدی عبدی جوان تبدیل به تنها مهاجم قابل اعتماد 
سرمربی پرسپولیس شــود. عبدی هم از فرصت هایی 
که به دست آورده نهایت استفاده را کرده است. او در 
همین فصل با زدن پنج گل، بهترین مهاجم پرسپولیس 
اســت، ولی بــه نظر می رســد ایــن روز ها به شــدت 
جایگاهش توسط حامد پاکدل تهدید می شود. پاکدل، 
مهاجمی که ابتدای فصل به پرســپولیس پیوســت، 
چندان مورد اعتماد ســرمربی پرسپولیس نبوده، ولی 
او در دو بازی اخیر پرســپولیس متحول شــده و روی 
دور گل زنی افتاده است؛ آن هم در شرایطی که مهدی 
عبدی موفق به گل زنی نمی شود! عبدی در هفت بازی 
اخیری که برای پرسپولیس در لیگ برتر به میدان رفته 
فقط یک بار گل زنی کرده؛ این در حالی است که حامد 
پاکدل که در دو بازی اخیر به عنوان یار تعویضی وارد 
زمین شــده دو بار گل زنی کرده است. او هفته گذشته 
دروازه نساجی را گشود و در بازی اخیر هم در شرایطی 
که بــه نظر می رســید کار پرسپولیســی ها در دیدار با 
آلومینیوم اراک گره خورده، وارد زمین شد و شم بالای 
گل زنی خود را به رخ کشــید. نکته مهم درباره پاکدل 
این اســت که او از سه شــوت در چارچوب موفق به 
ساختن دو گل شده است. همین عملکرد کافی است 
تــا اگر مهدی عبدی قدر موقعیت هایی را که نصیبش 
می شود نداند، جایگاهش توسط حامد پاکدل به شدت 

تهدید شود.

برنامه یکشنبه اول اسفند

لیدز – منچستریونایتد ۱۷:۳۰ �
والنسیا – بارسلونا ۱۸:۴۵ �
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اینتر – ساسولو ۲۰:۳۰ �
موریرنسی – پورتو ۲۳:۳۰ �

فدراسیون جودو در  حالی محرومیت چهارساله اش 
را ســپری می کند کــه عملا اجــازه هیچ گونه فعالیتی 
را در ســطح بین المللی ندارد؛ بنابرایــن تمام امورات 
این فدراســیون به برنامه های داخلی معطوف شــده 
اســت؛ برنامه هایی محدود که در برگزاری سمینارهای 
آموزشــی، مســابقات کشــوری و اردوهای کوتاه مدت 
تیم های ملی خلاصه می شــود. آرش میراســماعیلی، 
رئیس فدراســیون جودو اما برای اینکه در ایام تعلیق 
بی کار ننشسته باشد، مدام از استان های مختلف بازدید 
می کنــد تا حداقل به این بهانه هم که شــده رونقی به 
این فدراســیون ســوت و کور بدهد. آخرین سرکشــی او 
هم  اخیرا از اســتان لرســتان بود که همشهری هایش 
در حرکتی نمایشی با ســاز و دهل به استقبالش آمدند. 
پرافتخارتریــن جــودوکار ایران اما ایــن  روزها جدای از 
سفرهای اســتانی، ســفرهای خارجی را هم در تقویم 
فدراسیونش قرار داده اســت. او اخیرا به ترکیه رفته و 
با رئیس فدراســیون جودوی این کشور ملاقاتی داشته 
اســت. آن طور  که خودش مدعی شــده، حضورش در 
ترکیه به دعوت همتایش بوده تا به منظور تبادلات فنی 
جودوی ایران و ترکیه، تفاهم نامه ای را به امضا برسانند. 
تعطیلی چهارساله فدراســیون جودو اگر چه تهدیدی 
بزرگ و تلخ برای این رشــته است اما باز هم می شود از 
این شرایط بهترین بهره را برد و این محرومیت را به یک 
فرصت عالی تبدیل کــرد. همه می دانند جودوی ایران 
با وجود اینکه روزی جزء خوب های آســیا و جهان بود، 
مدت هاســت که از ســطح حرفه ای این رشته فاصله 
گرفته و نیاز به پشتوانه ســازی دارد تــا از اتکاکردن به 
تک ستاره ها خارج شود. برای همین نیاز به این دارد که 
از مربیــان با دانش روز در این عرصه اســتفاده کند. از 
قرار سفر آرش به کشــور همسایه دستاوردهای خوبی 

داشــته و او این قول را از ترک ها گرفته تا یکی از بهترین 
مربیانشــان را در جودو به تهران بفرستند. گزینه ای که 
احتمال دارد به زودی سرمربی تیم ملی بزرگسالان ایران 
شود، «حسین اوزکان» است. «اوزکان» قهرمانی المپیک 
۲۰۰۰ ســیدنی را در کارنامــه دارد و یکی از جودوکاران 
عنــوان دار و شناخته شــده ترکیه اســت. مــدال نقره 
مسابقات قهرمانی جهان در ســال ۱۹۹۹، مدال طلای 
مسابقات قهرمانی اروپا در ســال ۱۹۹۷ و مدال طلای 
مسابقات قهرمانی بازی های مدیترانه ای در سال ۱۹۹۹ 
از مهم تریــن افتخــارات «اوزکان» در دوران قهرمانی 
اســت. «اوزکان» همچنین چندین ســال سرمربی تیم 
ملی جودوی ترکیه بوده که به نتایج قابل قبولی رسیده 
است. میراسماعیلی در این باره می گوید: «توافق اولیه با 
«حســین اوزکان» را انجام دادیــم. از قبل با او صحبت 
کرده بودیم و در ترکیه هم دیداری با یکدیگر داشــتیم. 
به  زودی بــا برگــزاری اردوی تیــم ملی او بــه تهران 
می آید تا از امکانات و شــرایط ما ارزیابی داشــته باشد. 
مذاکــرات ادامه پیدا می کند تا قرارداد رســمی را امضا 
کنیم». محمد بریمانلــو، چهره مطرح تیم ملی جودو، 
دربــاره عقد این تفاهم نامه به «شــرق» می گوید: عقد 
تفاهم نامه در هر شرایطی کلا به نفع ماست. به نظر من 
حرکت مثبتی انجام شــده است. هر چند ما الان تعلیق 
هستیم و هر اردویی تشکیل بدهیم، تأثیری در روند این 
پرونده ایجاد نمی شــود. حســین اوزکان هم جودوکار 
فوق العــاده ای بوده اما در مورد علم مربیگری اش چیز 
زیادی نمی دانم. با توجه به اینکه ما الان در محرومیت 

هستیم، می توانیم شــرایطی ترتیب دهیم که تیم های 
نوجوانان و جوانان را به کمپ های ترکیه بفرســتیم تا 
آنجا مدتی تمرین کنند. کمپ های ترکیه واقعا حرفه ای 
هســتند و این فرصت خوبی اســت. اینکــه اوزکان در 
اوضاع آشفته فدراســیون جودوی ایران پذیرفته با آن 
همکاری کنــد، اگرچه در نوع خود خبر درخور توجهی 
اســت اما در طرف مقابل اتفاق سؤال برانگیزی است. 
اینکــه چه چیز باعث شــده تــا این چهره سرشــناس 
جودوی جهان مســئولیت تیمــی را قبول کند که فعلا 
وضعیتــش معلق و از حضــور در هرگونــه رویدادی 
محروم است؟ به هر حال شرایط متشنجی که فدراسیون 
جودوی ایران در دو ســال گذشته بر سر داستان سعید 
ملایی و سیاست عدم رویارویی با نماینده های اسرائیل 
داشته، بر کسی پوشیده نیســت و بازتاب گسترده ای را 
در رسانه های خارجی داشته است؛ به طوری  که تبعات 
منفی آن کماکان ادامه دارد و هر چند  وقت یک  بار هم 
به آن پرداخته می شــود. بدون شــک اولین چیزی که 
می تواند ذهن بسیاری را درباره دلیل موافقت احتمالی 
حســین اوزکان برای حضور در تیم ملــی جودو درگیر 
کند، بحث مالی آن اســت. اینکه فدراســیون جودو  در 
قبال قراردادی احتمالا چشمگیر توانسته نظر مساعد او 
را جلب کند. در غیر این صورت نشســتن روی نیمکت 
سرمربیگری چنین تیمی که بیشتر از دو سال است از هم 
پاشیده و تا دو ســال آینده هم هدفی ندارد، نمی تواند 
جذابیتی داشته باشد. فدراسیون جودو تا به این لحظه 
هنوز جزئیات رایزنی با گزینه احتمالی سرمربیگری تیم 

ملی جودو را رســانه ای نکرده است. جودوی ایران در 
 حالــی این روزها نیاز به یک روح تازه دارد که به اعتقاد 
اهالی این رشــته، این تغییر اساســی بایــد در تیم های 
پایه (نوجوانان و جوانان) آن ایجاد شــود. چه بهتر که 
فدراســیون جودو در صورت توافق نهایــی با اوزکان ، 
هم زمــان نظارت بر این دو تیــم را هم به او محول کند 
تا در کنار اســتفاده از کمپ های تمرینی ترکیه بیشــتر 
بتواند به پشتوانه آینده تیم ملی بزرگسالان کمک کند. 
میراسماعیلی در شــرایطی از حضور زودهنگام مربی 
ترک در تیم ملی جودو خبر می دهد که گفته می شــود 
این فدراسیون درصدد است تا مجوز حضور جودوکاران 
را در بازی های کشورهای اســلامی بگیرد. این بازی ها  
قرار اســت مرداد ماه ســال آینده در قونیه برگزار شود. 
از آنجــا که تشــکیلات این بازی ها زیر نظر کشــورهای 
مسلمان است و فدراسیون جهانی جودو در آن صاحب  
نفوذ نیست و تأکیدی بر رویارویی با نماینده های اسرائیل 
هم وجود ندارد، جودوکاران ایرانی مانعی برای شرکت 
در این بازی ها ندارند. میراسماعیلی می گوید: اینکه یک 
مربی مسلمان در کشــور ما فعالیت کند، خوب است. 
او  سوابق درخشــانی دارد و همچنین من و او شناخت 
کاملــی از یکدیگــر داریــم؛ چرا که ســال ها در دوران 
قهرمانی، رقیــب بودیم. کمیته انضباطی فدراســیون 
جهانی جودو پایان محرومیت فدراسیون جودوی ایران 
را شــهریور ۱۴۰۲ اعلام کرده اســت؛ البته به این شرط 
که فدراســیون جودوی ایران بعــد از آن تاریخ بپذیرد 
در چارچوب قوانین این نهــاد بین المللی (رویارویی با 
نماینده های اسرائیل) عمل کند. فدراسیون جودو بعد 
از رأی قطعی این محرومیت چهارساله مجددا روی این 
پرونده اعتراض کرده و امیدوار اســت که زودتر از موعد 

مقرر این رأی را بشکند.

یک انتخاب براى جودو و چند پرسش

«عزل موقت» شــهاب الدین عزیزی خادم از ریاست 
فدراســیون فوتبال همچنان داغ ترین موضوعی است 
که این روزها ورزش ایران را درگیر کرده اســت. اعضای 
هیئت رئیســه فدراســیون فوتبال، بعد از قطعی شدن 
صعــود تیم ملی به جــام جهانی، در نامــه ای فوری 
خواســتار تشــکیل جلســه با رئیس فدراسیون شدند 
و ســپس با رأی گیری، تصمیم به عــزل موقت رئیس 
گرفتنــد. از این اتفــاق که روز پنجشــبه رخ داده زمان 
زیــادی نمی گــذرد، ولــی از آن روز تا به حال، بیشــتر 
صحبت هــا حول «عــزل موقت» و تعیین سرپرســت 
می چرخــد و کمتر به دلیل اصلی کنار گذاشته شــدن 
رئیس فدراســیون فوتبال ایران پرداخته شــده است. 
اگرچه از گوشــه و کنار دلایل متعددی درباره تصمیم 
اعضای هیئت رئیسه برای برکناری موقت رئیس عنوان 
شده، ولی به نظر می رسد مهم ترین دلیل آنها، آن طور 
که یکی از همین اعضا گفته، نامه ای است از طرف فیفا 
که فدراســیون فوتبال و در رأس آن غلامرضا رفیعی، 
مشــاور حقوقی سابق این فدراســیون، مدعی شده اند 
پرونده اســاس نامه فدراســیون به تأیید فیفا رسیده و 
حتی فیفا پیام تبریکی هم خطاب به فدراسیون فوتبال 
ایران فرستاده است. احســان اصولی، یکی از اعضای 
هیئت رئیســه فدراســیون فوتبال که بعــد از تغییرات 
صورت گرفته تبدیل به سخنگوی فدراسیون هم شده، 
به تازگی با حضــور در یکی از برنامه های تلویزیونی در 
پاسخ به این پرسش که مهم ترین مشکل عزیزی خادم 
چه بوده اســت، گفت: «همین دروغــی بود که درباره 
تأیید اساس نامه توسط فیفا گفته شد؛ این دروغ ما را به 
سمت مســائل بد و خطرناکی می برد». پرسشی که در 
این میان در هفته های اخیر بار ها مطرح شده این است 
که آیا نامه ای که فدراســیون فوتبال ادعا کرده از طرف 
فیفا ارسال شده و در آن پیام تبریک را ابراز کرده است، 
وجــود خارجی دارد یا خیر؟ این موضوعی اســت که 
احسان اصولی این  بار در گفت وگو با خبرگزاری فارس 
به آن اشــاره کرده و گفته است: «سؤالی که از رفیعی 
به عنوان مشــاور فدراســیون دارم این اســت که چرا 
نامه ای که فیفا درباره اساس نامه به فدراسیون فوتبال 
زده دراختیار منِ عضو هیئت رئیسه قرار نمی دهید؟ من 
و دیگر دوســتان این موضوع را مطالبه کردیم، اما نامه 
به ما ارائه نشــده است. من در جایگاه رسمی که مورد 
تأیید فیفا است نمی توانم نامه را در اختیار داشته باشم، 
اما رفیعی به عنوان مشــاور فدراسیون می تواند نامه را 

در اختیار داشته باشد؟».
تقاضا برای انتشــار نامه مدنظر توســط چهره های 
مختلــف، از ســوی فدراســیون فوتبال بنا بــر دلایلی 
نامشخص بی پاســخ ماند، ولی «شرق» با دستیابی به 
نامه ای که فیفا به فدراســیون فوتبال ایران فرســتاده، 
برای اولین بار آن را منتشــر می کند. ایــن نامه در عین 
چندخطی بودن، حاوی نکات مهمی است که پرداختن 

به آن خالی از لطف نیست. برای درک بهتر شرایط، ابتدا 
ترجمه رسمی این نامه به استحضار مخاطب می رسد:
«از: خانــم ســاره ســولماله، مدیــر ارشــد بخش 
ســازماندهی فدراســیون های ملی فدراسیون جهانی 

فوتبال
به: فدراسیون فوتبال ج. ا. ایران

موضوع: آخرین اطلاعات روزآمد – اســناد قانونی 
فدراسیون فوتبال جمهوری اسلامی ایران
تاریخ: ۲ فوریه ۲۰۲۲ (۱۳ بهمن ۱۴۰۰)

دبیر کل عزیز
حمیرا عزیز

تشکر فراوان برای ارسال این اطلاعات و تبریک بابت 
دستاوردی که با همکاری مراجع ملی تان نائل شده اید.
خواهشمند اســت پس از کســب اطلاعات بیشتر 
در مورد تصویب قانون پیشــنهادی بــرای ورزش های 
آماتوری از سوی مجلس، ما را در جریان موضوع قرار 

دهید.
در صــورت نیاز به هرگونه کمک در خدمت شــما 

هستیم.
با احترام

ساره سولماله»
قبل از انتشــار این نامه، بحــث داغی بین تعدادی 
از نماینــدگان مجلس با مشــاور حقوقی فدراســیون 
فوتبــال یعنی غلامرضــا رفیعی، مبنی بــر محتویات 
این نامه صــورت گرفته بود. رفیعــی مدعی بود فیفا 
تبریک گفته و نماینده هــای مجلس می گفتند فیفا در 
همین نامه خواســتار تأییدیه مجلس هم شده است. 
حال، همان طور که مشــخص است، دو طرف درست 
می گویند؛ فیفا به فدراســیون فوتبال ایران تبریک گفته 

و خواسته که در جریان نظر مجلس هم قرار بگیرد.

اما این همان موضوعی است که تبدیل به معضلی 
جدی شده و احسان اصولی از آن به عنوان یک «دروغ» 
نام برده و عزیزی خادم را به همین دلیل با نظر موافق 
دیگر اعضای هیئت رئیســه عــزل کرده اند. موضوعی 
که در نامه منتشــر شــده مشخص اســت؛ اینکه فیفا 
به صراحت به فدراسیون فوتبال ایران بابت دستاوردی 
که حاصل همکاری با مراجــع ذی صلاح بوده تبریک 
گفته اســت. پس، «تبریک» فیفا امری قطعی اســت. 
بخش دوم اما محل بحث شــده اســت؛ نماینده های 
مجلس می گویند فیفا اساس نامه را تأیید نکرده و گفته 
تأییدیه مجلس را می خواهد. این موضوعی اســت که 
در این نامه چندان واضح به آن اشــاره نشــده است. 
درواقع در این نامه عنوان نشــده که اساس نامه مورد 
تأیید قرار نگرفته و حتی عنوان هم نشــده مادامی که 
تأییدیه مجلس حاصل نشود، اســاس نامه مورد تأیید 
نیســت. در کنار این موضوع، اصولا اگر فیفا، همکاری 
فدراسیون با مراجع ذی صلاح برای تصویب اساس نامه 
را مورد تأیید قرار نداده، چرا به فدراسیون فوتبال ایران 

«تبریک» گفته است؟
چه کسی نامه را  مخفی کرد؟

ایــن ابهام موجــود، تنها پرســش بحث برانگیز در 
این میان نیســت؛ زیرا برخلاف ادعای احسان اصولی، 
یکی از اعضای هیئت رئیسه، نامه فیفا نه توسط مشاور 
حقوقی فدراسیون فوتبال ارسال شده و نه فیفا، نامه را 
خطاب به رفیعی ارســال کرده است. همان طور که در 
نامه مشخص شــده، فیفا این نامه را خطاب به حسن 
کامرانی فــر، به عنــوان دبیر کل و البته حمیرا اســدی، 
رئیس دپارتمان بین الملل فدراســیون فوتبال ارســال 
کرده اســت. نکته مهم تــر، اما در نامــه ای طولانی و 
سه صفحه ای به فیفا، از سوی فدراسیون فوتبال ایران 

در مورد روند تصویب اساس نامه است که آن نامه هم 
با امضای حســن کامرانی فر، دبیرکل کنونی فرســتاده 
شده است. چه شــده که چنین نامه ای که به امضای 
دبیرکل فدراسیون فوتبال ارسال و خطاب به او دریافت 
شده، در اختیار اعضای هئیت رئیسه فدراسیون فوتبال 
قرار نگرفته و چرا اعضای هیئت رئیســه از این موضوع 

به عنوان یک دروغ بزرگ نام برده اند؟
پشت پرده ای در  کار است؟

اینکه نامه ای چندخطی در روز های اخیر تبدیل به 
بحرانی جدی در فوتبال ایران شده، در نوع خود عجیب 
اســت و ابهامات موجــود در این زمینــه را دوچندان 
می کند. در این میان این پرســش مطرح می شــود که 
فدراســیونِ عزیزی خادم چه نفعــی در «دروغ»گفتن 
داشــته و جبهه مخالف چه نفعــی از «انکار» پذیرش 
اساس نامه از سوی فیفا می برند؟ ظاهرا فدراسیون در 
تلاش بوده که قبل از مهلت قانونی فیفا برای تصویب 
اساس نامه (۱۰ اسفند) مدارک لازم را برای فیفا ارسال 
کند و تأییدیه اساس نامه جدید را بگیرد. آنها به همین 
دلیل و شــاید به خاطر اهمــال نمایندگان مجلس در 
تصویب این اســاس نامه، با اســتناد به حکــم دیوان 
عدالت اداری که فدراسیون فوتبال ایران را «آماتوری» 
نمی دانــد و در نتیجــه آن را نهــادی «غیردولتــی» و 
«غیرعمومــی» توصیف کرده، مــدارک لازم را به فیفا 
ارسال کرده اند تا قبل از زمان نهایی، به فیفا اعلام کنند 
اســاس نامه جدید تأییدیه لازم را دارد و نیاز حتمی به 
تأییدیه مجلس ایران نیست. فدراسیون فوتبال مدعی 
شده تغییرات مربوط به فدراسیون های آماتوری حتما 
باید به تأیید مجلس برسد، ولی چون فدراسیون فوتبال 
ایران پیش تــر از زمره فدراســیون های آماتوری خارج 
شــده، نیازی به این تأییدیه نیســت. از طرفی، استدلال 
آنها این است که بند دومی که فیفا خواسته در جریان 
امور تغییرات در این زمینه در مجلس قرار بگیرد، فقط 
جنبه اطلاع رسانی دارد وگرنه این اساس نامه تأیید شده 

و مشکلی ندارد.
اما جبهه مقابل این موضوع را مطرح  کرده اســت 
که چطور فدراســیون فوتبال ایران کــه تا پیش از این، 
به گواه مصاحبه های متعدد، خواســتار تأییدیه فوری 
مجلس بر این اســاس نامه شده، پیش تر چنین اقدامی 
نکرده و یکباره ســعی کرده با حذف کردن مجلس، به 

فیفا اعلام کند اساس نامه تصویب شده است؟
این نگرانی در شــرایطی مطرح می شود که اصولا 
پاســخی برای این پرســش پیدا نشــده که اگر فیفا با 
همان توضیحــات و مدارک قبلی فدراســیون فوتبال، 
اساس نامه را تأیید کرده باشــد، چه اصراری است که 
عنوان شود اســاس نامه تأیید نشده؟ آیا جبهه مخالف 
قرار است موفقیت در حصول تأیید اساس نامه جدید را 
که احتمالا با نامه نگاری قبلی به دست آمده است، به 

نام خودش بنویسد؟

«شرق» منتشر می کند

داستان عجیب یک نامه
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تصویر شماره یک:
 نامه فیفا به فدراسیون فوتبال ایران

تصویر شماره دو، سه و چهار:
۱ نامه فدراسیون فوتبال ایران به فیفا

۲ ۳ ۴


